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Buchvorstellungen 
 
 
 
Paul Kruger, Nonverbal Communicaltion and Narrative Literature: Genesis 39 and the 

Ruth Novella 
 

Summary: This contribution draws the attention anew to the relative neglect of the phenomenon of nonverbal 
communication in Hebrew Bible encyclopaedias. After a short survey of the most important studies published 
thus far on this topic in the fields of ancient Near Eastern and Hebrew Bible studies, a passage in the Joseph story 
(Gen 39:12) and some indicators of the nonverbal category “proxemics” (spatial behaviour) in the Ruth novella 
are selected as cases in point. This illustrates what interesting perspectives may be gained if the explicit focus is 
directed to some of these (apparently insignificant) nonverbal-symbolic details in these narrative accounts. 
 

Zusammenfassung: Dieser Aufsatz lenkt die Aufmerksamkeit erneut auf die relative Missachtung des Phänomens nonver-
baler Sprache in Lexika der hebraïschen Bibel. Nach einem kurzen Überblick über die wichtigsten Studien, die auf diesem 
Gebiet publiziert worden sind, werden eine Passage in der Josef-Geschichte (Gen 39:12) und einige Anzeigen der nonverbalen 
Kategorie „proxemics” (Räumlichkeit) in der Ruth-Novelle als typische diesbezügliche Beispiele gewählt. Es wird angezeigt, 
welche interessanten Perspektiven gewonnen werden können, wenn einige dieser (scheinbar unbedeutenden) nonverbalen 
symbolischen Einzelheiten in diesen Erzählungen besondere Beachtung finden. 
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Carsten Ziegert, Das Altargesetz Ex 20,24-26 und seine kanonische Rezeption 
 

Summary: There is an obvious tension between the altar-law in Ex 20,24-26 and the other instructions in the Pentateuch that 
regulate place and manner of the sacrifice. Using a canonical approach, these tensions turn out to constitute a theological 
enrichment. In the immediate context, the altar-law is presented as a regulation for the conclusion of the Sinaitic Covenant. The 
building materials mentioned in the text refer to patriarchal traditions. Simplicity of design emphasizes dependence on Yahweh. 
In the canonical reception from Ex 24 up to 1Chr 21, the regulations of the altar-law are applied to the renewal of the Covenant. 
The latter is independent from the cultic centralization described in Dtn 12 and happens at certain turning points in the 
canonical plot. 
 

Zusammenfassung: Das Altargesetz Ex 20,24-26 steht in einer offensichtlichen Spannung zu anderen Anweisungen im 
Pentateuch, die den Ort und die Art und Weise des Opfers regeln. Unter Verwendung eines kanonischen Ansatzes erscheinen 
diese Spannungen allerdings als theologische Bereicherung. Im direkten Kontext wird das Altargesetz als eine Regelung für 
den Bundesschluss am Sinai dargestellt. Die vorgeschriebenen Baumaterialien greifen die Patriarchentraditionen auf, die 
Einfachheit der Bauweise betont die Abhängigkeit von Jahwe. In der kanonischen Rezeption von Ex 24 bis 1Chr 21 werden die 
Vorschriften des Altargesetzes auf die Situation der Bundeserneuerung angewandt. Letztere geschieht unabhängig von der in 
Dtn 12 genannten Kultzentralisation an Wendepunkten in der kanonischen Gesamtdarstellung. 

 
 

Karin Schöpflin, Naaman. Seine Heilung und Bekehrung im 
Alten und im Neuen Testament  

 

Summary: The story of the curing of Naaman’s leprosy is exceptional among the 
healings effected by prophets as it is prompted by an order given by the prophet sc. in 
the name of God. This means that the non-Israelite Naaman has to trust in the word’s 
effectiveness and act according to it. Therefore, this story combines curing and 
conversion. Within the NT Elisha and Naaman are explicitly mentioned only by 
Luke (4:27); however, the synoptic gospels characterize Jesus’ divine authority and 
power by alluding to 2Kgs 5. Also by implication the episode of the Ethiopian 
eunuch being baptized by Philippus includes references to the OT story, offering at 
the same time similar and contrasting traits. 
 

Zusammenfassung: 2Kön 5 bildet eine außergewöhnliche Wunderheilung im 
AT, weil sie durch ein anweisendes Gotteswort ins Werk gesetzt wird, und zwar 
unter der Voraussetzung, dass der ausländische Kranke diesem Wort Wirkung 
zutraut und dementsprechend handelt. So wird die Kombination von Heilung und Bekehrung 
möglich. Im NT werden Elisa und Naaman zwar nur in Luk 4 explizit erwähnt, doch profilieren die synoptischen Evangelien 
mehrmals die Gestalt Jesu in ihrer göttlichen Vollmacht durch implizite Anspielungen auf die Naamangeschichte. Die Taufe 
des äthiopischen Kämmerers in Apg 8 weist charakteristische Gemeinsamkeiten und Unterschiede zur Naamanerzählung als 
Bekehrungsgeschichte auf.  
 

 
Joachim Eck, Bilden Jes 6,1-11 und 1Kön 22,19-22 eine Gattung? Ein umfassender exege-

tischer Vergleich Teil 1   
 

Summary after part 2 – Zusammenfassung nach Teil 2 
 
 
Martin Leuenberger, Blessing in Text and Picture in Israel and the Levant. A Comparative 

Case Study on the Representation of Blessing in H«irbet el-Qom and on the Stela of 
Yehiawmilk of Byblos Teil 2 

 

Summary: The present article elaborates the relevance of the topic of blessing in the Levant of the 1st Millennium BCE on the 
basis of an exemplary case study on two primary sources: The H«irbet el-Qom-inscription (Qom 3) and the stela of Yehiawmilk 
of Byblos consist of text and picture. In a methodically reflected procedure, both artefacts are compared in order to depict and 
interpret in an adequate manner the $rb-basic constellation, which is based on a significant synergy effect of text and picture. 
 

Zusammenfassung: Der vorliegende Beitrag arbeitet die Relevanz der Segensthematik in der Levante des ersten Jtsd. v.Chr. 
anhand einer exemplarischen Fallstudie zu zwei Primärquellen heraus: Die H«irbet el-Qom-Inschrift (Qom 3) und die Stele 
Yehiawmilks von Byblos umfassen je eine Bild- und eine Textebene. Beide gilt es methodisch reflektiert miteinander zu kom-
binieren, um die auf einem signifikanten Synergieeffekt von Text und Bild beruhende $rb-Grundkonstellation angemessen 
beschreiben und interpretieren zu können. 
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Nicolae Roddy, Perforated Tripodal Vessels at Iron II Bethsaida-Tzer 
 

Summary: During the past few years a debate has ensued over the possible function of perforated, tripodal cups found in situ at 
the cultic installation at the city gate of Iron II Bethsaida (Stratum 5). Discussion has been polarized over whether the vessels 
served as thuribles (i.e., incense burners) or as libation cups. The present paper argues on a number of counts that neither side is 
correct. In the absence of the conclusive evidence a simple pollen wash would have provided, the paper argues that the 
perforated tripodal cups at Bethsaida served an intermediary stage of ritual purpose in holding and dispensing any number of 
naturally-occurring aromatic herbs and spices for enhancing the aroma of meal offerings at the gate. 
 

Zusammenfassung: In den letzten Jahren ist eine Debatte über die mögliche Funktion eines durchlöcherten dreibeinigen 
Bechers entbrannt, der in situ in einer Kultstätte beim Stadttor Iron II Bethsaida (Stratum 5) gefunden wurde. Zur Diskussion 
stehen vor allem die Nutzung entweder als thuribles, d.h. Weihrauchbecher, oder als Trankopferbecher. Die vorliegende Arbeit 
zeigt mit mehreren Argumenten auf, warum keiner der beiden Standpunkte korrekt ist. Angesichts des Mangels an schlüssigen 
Beweisen, die etwa eine einfache Pollenanalyse erbracht hätte, argumentiert die vorliegende Arbeit, dass der durchlöcherte 
dreibeinige Becher für eine rituelle Zwischenstufe genutzt wurde. In ihm wurde eine Vielzahl von Kräutern und Gewürzen 
aufbewahrt, mit dem die am Stadttor angebotenen Mahlzeiten gewürzt wurden. 
 

 
Friedrich Gustav Lang, Maßarbeit im Markus-Aufbau. Stichometrische Analyse und 

theologische Interpretation Teil 2  
 

Summary: Mark’s Gospel is structured analogous to an ancient tragedy. An elaborate formal disposition can be reconstructed 
by means of stichometry. Prologue (1:1-13) and epilogue (16:1-8) are framing five “acts”: 1:14-3:6; 3:7-8:21; 8:22-10:45; 
10:46-13:37; 14:1-15:47. By using a “stichos” of 15 syllables (the ancient standard measure of Greek prose) the total size 
amounts of 48x34 = 1632 stichoi; the Galilee-section (1:14-8:21) and the Judea-section (10:1-16:8) e.g. each comprise exactly 
21x34 = 714. The tabulated outline reveals several concentric structures and proportions of the golden mean. This shows 
literary ambitions. The author (John Mark?) seems theologically very sophisticated when he distinguishs between “Christ” 
(King of Jews) and “Son of God” (universal lordship), between pre-Easter “Beginning of the Gospel” and “Gospel” proper 
which was proclaimed on Easter morning. Through relecture Galilee becomes the place where the Risen One appears. 
 

Zusammenfassung: Der Markus-Aufbau ist äußerst kunstvoll gestaltet: inhaltlich analog einer antiken Tragödie, formal mit 
ausgefeilter, stichometrisch rekonstruierbarer Disposition. Prolog (1,1-13) und Epilog (16,1-8) rahmen fünf „Akte“: 1,14-3,6; 
3,7-8,21; 8,22-10,45; 10,46-13,37; 14,1-15,47. Mit dem 15-Silben-Stichos als Maßzeile beträgt der Umfang insgesamt 48x34 = 
1632 Stichoi; davon entfallen z.B. auf Galiläa (1,14-8,21) und Judäa (10,1-16,8) jeweils genau 21x34 = 714. Die Gliederung in 
Tabellenform zeigt im Einzelnen vielfach Ringkompositionen sowie Proportionen des Goldenen Schnitts, was literarischen 
Anspruch erkennen lässt. Theologisch höchst reflektiert unterscheidet der Autor (Johannes Markus?) zwischen Christus (König 
Israels) und Gottessohn (universale Herrschaft), zwischen vorösterlichem „Anfang des Evangeliums“ und österlichem 
„Evangelium“, wobei Galiläa – via relecture – zum Ort der Ostererscheinungen wird.. 
 
 

Rainer Schwindt, Der Klageruf der Märtyrer. Exegetische und theologische Überlegun-
gen zu Offb 6,9-11 Teil 1 

 

Summary after part 2 – Zusammenfassung nach Teil 2 
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